
روایت اول/ ایران همدل
در ادامــه  کمپین »ایــران همدل« که به 
همت سایت رهبر انقلاب راه اندازی شده، 
احســان علیخانی هم با انتشار پستی در 
اینســتاگرامش به این کمپین پیوســت. 
مجری عصرجدید که با دعوت رامبد جوان 
به این کمپین پیوســته، در اینســتاگرام 
نوشته است: »به لطف و معرفت شما رفقا 
و مــردم عزیز، مخاطبان عصر جدید از اول نــوروز تا این لحظه نزدیک ١٧٠ 
هزار بســته ارزاق به نقاط محروم و خانواده ١٠ هزار زندانی ارســال شده که 
گزارش های این همدلی مبارک به زودی در قالب گزارش تصویری پخش خواهد 
شد، ان شاءالله ٣٠ هزار بسته دیگه در حال بسته بندیه و در هفته اول ماه مبارک 
رمضان توزیع خواهد شد. خودم هم حتماً شخصاً ٥٠ تبلت دانش آموزی، مدل 
ســاده و کار راه انداز، هدیه می کنم به ٥٠ دانش آموز که هیچ وســیله ای برای 

ارتباط اینترنتی جهت آموزش درس هاشون در مناطق محروم ندارن«.

روایت دوم/ ترامپ، وایتکس و ادرار شتر!
دونالــد ترامــپ در کنفرانس رســمی 
کاخ ســفید که روز جمعه برگزار شد، با 
پیشــنهادی عجیب دربــاره تزریق مواد 
ضدعفونی کننده به بدن بیماران کرونایی، 
یک بار دیگر خودش را ســوژه شبکه های 
اجتماعی کرد. حالا کاربران فضای مجازی 
با داغ کردن هشــتگ #دکتر_ترامپ به 
اظهارات رئیس جمهور آمریکا واکنش نشان می دهند. در ادامه چند نمونه از 

توییت های منتشر شده توسط کاربران را می خوانید:
تنها دلیلی که ترامپ نژادپرســت می خواهد به مــردم وایتکس تزریق کند 
این اســت که او فکر می کند وایتکس همه رو ســفید می کنه.... من موافقم 
با پیشــنهاد رئیس جمهور. لطفاً تزریق وایتکس رو از شخص ترامپ شروع 
کنید بلکه مردم یک سیاره از دستش راحت شوند... منطق رسانه های غربی 
این طوریه که  اون فرد که نمی دونیم کیه و برای درمان کرونا ادرار شتر تجویز 
می کنه، میشه نماینده ۸٥ میلیون ایرانی، اما ترامپ که تزریق مواد ضدعفونی 

برای کرونایی ها رو تجویز می کنه صرفاً نظر شخصی خودشو بیان کرده!

روایت سوم/ تتلو را محاکمه کنید
امیرحســین مقصدلو یا همان تتلو از دو 
روز پیش فراخوانی را برای قاچاق دختران 
١٥ تا 2٠ سال در اینستاگرامش راه اندازی 
کرده و از دخترانی که در این رنج ســنی 
هستند درخواست کرده در صورت تمایل 
به منــزل او در ترکیه مراجعه کنند! البته 
پس از جنجال آفرینی جدید این خواننده 
در اینستاگرام، بامداد روز گذشته صفحه اینستاگرامی اش به دلیل ترویج فحشا 
در فضای مجازی و فعالیت های غیراخلاقی بســته شد. در پی مسدود شدن 
صفحه اینستاگرامی تتلو، بسیاری از کاربران فضای مجازی به خصوص شبکه 
اجتماعی توییتر، از مسئولان خواسته اند تتلو را برای محاکمه به کشور برگردانند. 

در ادامه چند نمونه از توییت های منتشر شده توسط کاربران را می خوانید:
یه عده دارن می گن توی کار تتلو فضولی نکنید، چون هرکسی می تونه هرجور 
می خواد زندگی کنه و خودش توی این دنیا و اون دنیا پاســخگویه، اما چه 

کسی پاسخگوی نوجوان ١٥ ساله ای است که توسط او بازی خورده؟
عقیده هر انسان تا جایی محترمه که به بقیه آسیب نرسونه. خواهش می کنم 

این آدمو از ترکیه برگردونید و محاکمه کنید.

 مجید تربت زاده »...عمر با برکت این 
عالم بزرگوار یکسره در راه علم و کسب 
و نشــر معارف اسلامی و نیز مجاهدت 
سیاســی و اجتماعی و حضور فعال در 
مناصب رسمی نظام جمهوری اسلامی... 
مصــروف گردیده اســت، همچنان که 
سلوک فردی ایشان نمونه  چشم نوازی 
از پارســایی و پرهیزگاری و بی اعتنایی 
به جاذبه های مادی را مجســم ساخته 
است...« این ها بخشی از پیام رهبر معظم 
انقلاب به مناســبت درگذشت آیت الله 
ابراهیم امینی اســت. با وجود این اگر 
هنوز دارید توی ذهنتان دنبال تصویر یا 
توصیف دیگری از مرحوم می گردید من 
کمکتان می کنم. آیت الله ابراهیم امینی 
همان آیت اللهی اســت که اردیبهشت 
96 عکس شــکار شده ای از او در سالن 
انتظار بیمارستان علی بن ابیطالب)ع( 
قم منتشر شــد که خیلی ساده، بدون 
مرید، محافظ و... در نوبت ویزیت پزشک 

نشسته است.

ازنجفآبادبهنجفآباد#
ســال ١٣٠9، فقط پنج سال داشت که 
پدرش را از دست داد. پدری که زندگانی 
خود و خانــواده اش را با کشــاورزی و 
باغداری در نجف آبــاد اصفهان تقریباً 
به ســختی می گذراند. حــالا پدر رفته 
بــود و »ابراهیم« و خانواده باید با اجاره 
مختصری که از تنها ملک باقی مانده از 
پدر می گرفتند، زندگی را باز هم سخت تر 
بگذرانند. آن هم خانواده ای که پیش از 
این با وجود زندگی نه چندان رو به راه، 
در نجف آباد به خیّری و کمک رساندن 
به محرومان، سرشناس بودند. ابراهیم با 
وجود علاقه به دروس حوزوی، تا کلاس 
ششم ابتدایی را در مدارس غیردولتی و 
شبانه گذراند و سرانجام در ١٧ سالگی 
با وجود مشکلاتی که سرراهش بود نظر 
مادر را جلب کرد تا برای ادامه تحصیل، 
بــه قم بــرود و در مدرســه »حاج ملا 
صادق« ساکن شــود. روزگار اما اوضاع 
ســخت تری را برایش رقم زد. ایران به 
دســت متفقین اشغال شــده و اوضاع 
اقتصادی و اجتماعی بسیار رقت بار بود. 
حتی خیلی ها که پیش از این مشکلی 
برای معیشــت نداشــتند به دردسرو 
تنگدستی افتاده بودند. ابراهیم که مدتی 
را در قم پای درس هــای امام)ره( و آقا 

حسین قمی نشســته بود وقتی برای 
تعطیلات تابستانی به نجف آباد برگشت، 
به دلیل کمبود ارزاق عمومی، مشکلات 
معیشتی و... دیگر نتوانست به قم برگردد 

و درسش را دنبال کند.

6سال#
مرحله دوم زندگی و تحصیلاتش به دلیل 
مشکلاتی که گفتیم به مدت 6 سال گره 
می خورد به حوزه علمیه اصفهان... تا اینجای 
مطلب، زندگی آیت الله ابراهیم امینی ساده 
و معمولی و مانند بسیاری دیگر از طلاب 
اســت و به نظر می رسد نکته برجسته ای 
ندارد. منتها بگذارید همین اول، بخشــی 
از یک نامه و سند تاریخی و خاطره انگیز 
را بیاوریــم تا یادمان باشــد، آیت الله تازه 
درگذشته آنچنان هم که ممکن است تا 
حالا فکر کرده باشید از شخصیت های در 
حاشیه و در سایه معاصر نیست. امام)ره( 
٥٧ ســال پیش در نامه ای اجازه در امور 
حسبیه و شرعیه را برای مرحوم آیت الله 
ابراهیم امینی صادر کرده بودند. آن طور 
که برخی ســایت های منتشرکننده این 
نامه نوشــته اند، متن این اجازه نامه نشان 
می دهد بنیان گذار جمهوری اسلامی چه 

نگاهی و چقــدر اعتماد به آیت الله امینی 
داشته اســت: »جناب مســتطاب عماد 
الاعلام و ثقه الاســلام والمسلمین، آقای 
آقا میرزا ابراهیم امینی نجف آبادی- دامت 
افاضاته- که مدت ها عمر شریف را در علوم 
دینیه صرف نموده اند و بحمدالله تعالی به 
مراتب فضائل و فواضل نائل و به وثاقت و 
صلاح و سداد موصوف می باشند، از قبَِل 
حقیر مجازند در تصدی امور شــرعیه و 
حســبیه که تصــدی آن در عصر غیبت 
امر) عجل الله تعالی فرجه الشــریف( ...  ولی 
و نیز مجازند در اخذ ســهم مبارک امام- 
علیه السلام- و صرف آن در اعاشه خودشان 
به نحو اقتصاد، و صرف ثلث ما بقی را در 
اعلای کلمه حق و ایصال به محالّ مقرره 
شــرعیه و ایصال بقیه را نزد حقیر برای 

صرف در حوزه علمیه...«.

ماجرایامامموسیصدر#
البتــه دو نامه دیگرهم درباره ایشــان 
هست. نامه نخســت، تاریخی نیست و 
از جمله شــایعه های همین چند سال 
اخیر اســت کــه آخرین بار در ســال 
١٣96 منتشر شــد و ادعا داشت متن 
نامه اعتراضی عضــو مجلس خبرگان، 

آیت الله امینی، به رهبر انقلاب اســت. 
مرحوم امینی اما در تیر 96 گفت: »من 
به هر طریق که توانســتم و ممکن بود 
این نامه را تکذیب کردم؛ از مسئولان هم 
خواستم تا عوامل انتشار این نامه دروغ را 
شناسایی کنند، چرا که این توطئه علیه 

بنده بود و از اساس صحت نداشت...«. 
نامه یا همان تلگراف دوم را البته می شود 
تاریخی دانست، چون از جمله اسناد به 
دست آمده از ساواک است. در تاریخ ١2 
آبان سال ١٣٥٧، ساواک در گزارشی از 
فعالیت  علما و مدرسان حوزه علمیه قم 
در رابطه با مفقود شدن امام موسی صدر 
خبر می دهد و می نویســد: »روز جاری 
١٧ نفر از مدرســین حــوزه علمیه قم 
ازجمله علی مشکینی، محمد فاضلی، 
احمد جنتی، علی گرامی، ابراهیم امینی، 
تلگرافی با متن زیر درباره سید موسی 
صدر به کنفرانس متشکله از نمایندگان 
دول عربی در بغداد مخابره نموده اند...«. 
در این تلگراف آیت الله امینی و دیگران از 
سران کشورهای اسلامی خواسته بودند 
به دلیل تلاش فراوان امام موسی صدر 
در مبارزه با اســرائیل، ماجرای ناپدید 
شــدن ایشــان را به جدیت و سرعت 

پیگیری کنند. 

ازتحصیلتاتدریس#
مرحــوم آیت الله امینی از ســال ١٣26 
دوباره بــه قم برمی گردد و تحصیلاتش 
را پــی می گیــرد. تحصیلاتی که همه 
مراحل را نیز پشت ســرمی گذارد و در 
نهایت به تدریس وی در حوزه علمیه قم 
می انجامد. به جز کتاب »دادگسترجهان« 
که در سال ١٣44 می نویسد، 2٠ کتاب 
دیگــر هــم از او در زمینه های مختلف 

منتشر شده است. 
آیت الله امینی به جز امامت موقت جمعه 
در قم و عضویت در جامعه مدرســین، 
نمایندگی امام)ره( در امور اســتان های 
مختلف کشــور را نیز به عهده داشته، 
با حکم امام)ره( عضو شــورای بازنگری 
قانون اساسی کشور شده، نمایندگی امام 
در اجرای فرمان عفو را به عهده داشته، 
نایب رئیس مجلــس خبرگان و رئیس 
دبیرخانــه این مجلس بوده و همچنین 
در هیئت امنای دانشگاه امام صادق)ع( 
و مجمع جهانی علوم اسلامی عضویت 

داشته است.

اردیبهشت با طعم نیمکت های خالی
رقیــه توســلی: والدیــن طفلکــی! 
انــگار از آن  دانش آمــوزان طفلکــی!... 
روزهاســت که دلم باید کباب شود، چون 
هی اســتوری های مشابه را رصد می کنم 
و هی هیچ کاری از دستم برنمی آید... نه 
برای بچه هایی که مدرسه شان شده خانه، 
نه برای بزرگ ترهای نگران و نه برای تغییر 

١۸٠ درجه ای کره زمین.
جز همین که دَم به دقیقه فقط خودم را جای تک تکشان بگذارم.

مثــلاً جای خواهری که به شــدت این روزها گل ترمــه، گل ترمه می کند و 
می گوید دخترکش چندباری گفته دارد مثل زندانی ها باسواد می شود.

جای همکار رسانه ای که غم پسرکش را دارد. کلاس اولی ای که ٣٠ حرف الفبا 
را یاد گرفته و مانده دوتای آخرش. پدری که نوشته شانس دانش آموز ما را... 

باید توی خاطراتش بگوید آن سال که کرونا آمده بود.
جای بچه طبقه فوقانی که به گفته خودش، حسرت دارد. حسرت زنگ تفریح 

و خوراکی های بوفه مدرسه شان را.
حتی جای مدرسه های خالی.

چک کردن اینســتا را تمام می کنم و می خواهم بروم ســراغ درست کردن 
افطار که دوستی پیام می فرستد. باز می کنم. شرح حال مختصری از نوجوان 
سرپرست خانواری را فرستاده برایم که بیکار شده و دیگر ممر درآمدی ندارد.

نمی توانم دنبال دلم راه نیفتم... نشانه ها را نمی توانم ندید بگیرم... پس زیرلبی 
می گویم: حریف کووید ١9 نیستیم، نمی توانیم مدرسه را برگردانیم به حالت 
همیشــگی اش، نمی شــود همدیگر را در آغوش بگیریم - باشــد - حداقل 
می توانیم بزنیم توی خط یک دســت گیری دورهمی... و روحمان را از دست 

کرونا نجات دهیم.
نصیحت قشــنگی داشــت خانجان خدابیامرز که آویزه گوش هایم کرده ام. 
می گفت: یادت باشــد خدا رزقِ یک عده را توی ســفره تو می گذارد، جانکم! 

آدمیزاد گره خورده به آزمایش.
بعد از تحریر: به بچه هایمان خوب است از همین ٧-6 سالگی یاد بدهیم دو 
جور الفبا داریم؛ فارسی و قلبی. بگوییم قلبی دیگر ٣2 حرف ندارد... که هزار 
راه نرفته است. شکل آش های پرملات که تویش همه چیز پیدا می شود؛ عشق، 

دوست داشتن، ایثار، مروت و مهربانی.
قرنطینه نوشت: این روزها به کفشداران امام رضا)ع( خیلی زیاد فکر می کنم. 

به کفش هایی که جفت نمی کنند.

روایت مجازی
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ورزشورزش
پیش بینی عجیب سایت اسپانیایی

 نکونام 
سرمربی اوساسونا می شود

مهره چینی ها برای حضور رئیس جدید آغاز شده است

 حذف »ساکت« تیم »تاج«
در فدراسیون

با نسلی از فیلم سازان دغدغه مند روبه رو هستیم

مستندسازان در خط مقدم بحران کرونا
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مربیدرجهمربیدرجه55فوتبالاست!فوتبالاست!

در غم رفتن سوسن طاقدیس، نویسنده کودکان و نوجوانان
... ندانم کدام حادثه بود

خبر درگذشت سوسن طاقدیس را حمیدرضا شاه آبادی نوشته بود. خبر را که 
خواندم، نمی توانستم باورکنم؛ ولی مثل همه خبرهای تلخ رفتن، راست بود. 
ناگهان چهره سوسن طاقدیس روبه رویم بود. با همان لبخندی که همه ما از او 
دیده بودیم. حالا اما آن لبخند تمام شده بود، از ما دریغ شده بود و از بچه های 
این سرزمین... و برای ما تبدیل به غم و خاطره ای شده بود... به همین سادگی. 
از زندگی تا مرگ هیچ فاصله ای نیست و این را بارها و بارها در رفتن عزیزانمان 

دیده ایم و چه خوش نظامی فرمود:
ز گرگان تا به کرمان راه کم نیست

ز ما تا مرگ مویی راه هم نیست
سری داریم و آن سر هم شکسته

به حسرت بر سر زانو نشسته 
قبل از عید بود و من در تدارک ســاخت کتابخانه هایی کوچک برای دو ســه 
روســتا در سیستان و بلوچستان که در زمان سفر برای کمک به سیل زدگان 
به ذهنم رســیده بود. الگوی کارم حرکتی بود که دوســت اهل ذوق و ادیبم 
عبدالحکیم بهار از ســال ١٣۸٣در روســتای »رمین« شروع کرده بود و حالا 

بالیده و روستاهای دیگر را هم کتابخانه دار کرده است. 
نسیم نوروزی، دوست شاعرم از اصفهان وقتی فهمید دارم کتاب جمع می کنم، 
برایم از این نوشــت که سوسن طاقدیس می خواهد کتابخانه اش را به مناطق 
محروم هدیه کند. این شد که از آن کتابخانه، سه کارت هم به دست من رسید 
در همان روزهایی که کرونا شروع به تاخت و تاز کرده بود و من حتی با ترس 
و نگرانی کتاب هــا را از باربری تحویل گرفتم. کتاب ها ماند، چون کرونا همه 

برنامه ها را به هم زد.
حالا که سوسن طاقدیس، نویسنده خوب کودکان و نوجوانان دیگر در بین ما 
نیســت، یاد سال ١٣۸٥ می افتم و گفت وگویی که با او برای روزنامه گرفتم و 
بعد تیتر زدم »خدا مرا برای نوشتن آفریده است«. او واقعاً برای نوشتن آفریده 
شــده بود. چه روزگاری که در کیهان بچه ها نوشت و چه آن زمان که آثارش 
کتاب شد و به دست بچه ها رسید. از دیروز دوستان مشترکم با طاقدیس، هر 
کدام چیزی برای طاقدیس می نویسند. همه دوست دارند ادای دینی کنند به 
دوستی که کلمه را به خوبی می شناخت و با آن دنیایی خلق می کرد که دوست 
داشتنی بود. برای من اما بیش از هر چیز وجه مهربانی و آزادگی انسان ها مهم 
اســت و این هر دو را طاقدیس داشت. فقط نمی نوشت، بلکه به فکر بچه های 
مناطق محروم هم بود و اینکه کتاب هایش را به دست آن ها برساند و این چیزی 
نیست که فراموشش کنم. کرونا که مجالی بدهد، کتاب های اهدایی اش را به 
دست بچه های محروم سیستان و بلوچستان خواهم رساند تا آن ها را بخوانند 
و چیزهای فراوان یاد بگیرند. آن وقت می دانم دوست خوبمان، آن بالا حالش 

خوب خواهد بود.
جنازه تو ندانم کدام حادثه بود، مصرعی از کسایی است.س
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ورزش: ســیدمحمد موســوی که به عنــوان یکی از 
باتجربه ترین چهره های فعلی تیم ملی والیبال با مربیان 
خارجی زیادی از جمله ولاسکو، کواچ، لوزانو و کولاکوویچ 
در تیم ملی کار کرده معتقد اســت: فدراسیون می تواند 

یکی از مربیان بزرگ جهان را استخدام کند. 

مثل ولاسکو#
مدافع 32 ساله تیم ملی والیبال دراین باره گفت: سرمربی 
آینده تیم ملی والیبال باید یکی از مربیان بزرگ جهان 
باشــد؛ تجربه خیلی خوبی داشــته و از نظر فنی جزو 
بهترین های دنیا باشــد. جوان گرایی خوبی در این تیم 
شکل گرفته اســت و باید سرمربی جدید، سطح ذهنی 
و فنــی بازیکنان جوان را افزایش دهد. نیاز به یک مربی 
مانند ولاسکو داریم که به بازیکنان جوان فعلی، ذهنیت 

قهرمانی دهد.

اندیشه قهرمانی جهان#
وی ادامه داد: دیگر پیروزی مقابل تیم های بزرگ جهان 
برای ما کافی نیست و باید به قهرمانی در جهان و لیگ 
ملت ها فکر کنیم. والیبال ایران در رده سنی نوجوانان و 
جوانان، قهرمان جهان شــده و اگر مربی بزرگی در تیم 
ملی داشــته باشــیم، این ذهنیت نیز در ملی پوشان به 
خوبی شکل خواهد گرفت چون مهم ترین موضوع برای 
قهرمانی، ذهنیت بازیکنان است. طراحی تمرینات والیبال، 
خیلی کار سختی نیست و البته نمی گویم که کار ساده ای 
است. بیشتر مربیان می توانند از عهده طراحی تمرینات 
آماده سازی برآیند ولی ما نیاز به یک مربی خوب و سطح 

بالا داریم که بتواند ذهنیت بچه ها را پیشرفت دهد.

دفاع از مربیان ایرانی#
موسوی در بخش دیگری از صحبت های خود از مربیان 
ایرانی هم دفــاع کرده »در ایــران، مربیان خوبی فعال 
هســتند و اگر قرار باشد مربی سطح اول جهان را جذب 
نکنیم، می توانیم از مربیان ایرانی استفاده کنیم. بی گمان 
مربیان ایرانی از مربیان درجه دو خارجی، بهتر هستند«.

مربیان کم هزینه#
بخش بعدی صحبت هــای لژیونر والیبال ایران درباره 
مبلغ قرارداد مربیان خارجی اســت: »به نظر من در 
ورزش والیبال، جذب مربیــان تراز اول جهان هزینه 
زیادی نــدارد. قرارداد این مربیــان، از مربیان درجه 

5 و 6 فوتبــال هم کمتر اســت. فدراســیون والیبال 
ایران نیز توانایی اســتخدام و جــذب مربی تراز اول 
جهــان را دارد. حتی با شــرایط اقتصادی کنونی نیز 
این توانایی وجود دارد و امســال در لیگ لهستان که 
من حضور داشــتم، مربیان خوبی مثل آناستازی که 
از بهترین های دنیاست، دستمزد خیلی بالایی ندارند 
و البته شــاید برای حضور در ایران مبلغ بیشتری را 
درخواســت کنند چون از زندگی در اروپا و شرایطی 
که دارند، دور می شــوند اما ارزشش را دارد و حضور 
یک ســرمربی بزرگ، کمک بسیاری به پیشرفت بهتر 

والیبال ما خواهد کرد«.

موسوی: تیم ملی »ولاسکو« می خواهد

قیمت مربی ممتاز والیبال اندازه مربی درجه 5 فوتبال است!

واکنش آژاکس به مختومه اعلام شدن لیگ هلند
ورزش: باشگاه بزرگ هلندی به مختومه اعلام شدن فصل 2۰-2۰۱۹ لیگ دسته اول 
فوتبال باشــگاهی این کشور واکنش نشــان داد. ادوین فن درسار، مدیر اجرایی باشگاه 
آژاکس که تیمش پیش از تعطیلی لیگ صدرنشین بود در این باره می گوید: »به عنوان 
یک بازیکن شما می خواهید قهرمان باشید و در زمین مسابقه به این عنوان برسید. ما در 
تمام طول این فصل، صدرنشین بودیم، از این رو کمی تأسف می خوریم که قهرمان این 
فصل معرفی نشــد، اما با توجه به شرایط، این تصمیم قابل درک است. مسائل مهم تری 
نسبت به فوتبال وجود دارند، اما به عنوان یک بازیکن همیشه جاه طلبی برای قهرمان 

شدن دارید«.

ادامه پادشاهی اوبلاک در جهان فوتبال
ورزش: دروازه بان اتلتیکومادرید با وجود بحران کرونا هنوز هم ارزشمندترین دروازه بان 
جهان اســت. در بخش دروازه بان ها ارزش یان اوبــلاک از ۱۰۰ میلیون یورو به ۸۰ 
میلیون یورو کاهش یافته است. با این حال دروازه بان اتلتیکو مادرید هم چنان در صدر 

فهرست قرار دارد. 
دروازه بان اسلوونیایی تنها دروازه بان تاریخ است که ارزشش به ۱۰۰ میلیون رسید. با 
وجود این که 2۰ درصد از ارزش اوبلاک کم شده است باز هم بالاتر از دروازه بان هایی 
هم چون آلیسون بکر و مارک آندره تراشتگن است. آن ها که ۹۰ میلیون ارزش داشتند 

اکنون ۷2 میلیون یورو ارزش دارند.

رونالدو تا پایان قراردادش در یوونتوس می ماند
ورزش: نشریه توتواسپورت چاپ تورین نوشته است که کریستیانو رونالدو تا پایان 
قــراردادش در یوونتوس خواهد ماند و خیال ترک این تیم را ندارد. رونالدو ســال 
2۰۱۸ از رئال مادرید به یوونتوس پیوست و با این تیم قراردادی چهار ساله بست اما 
به تازگی برخی رســانه ها مدعی شده اند که او پس از دو سال حضور در بیانکونری 
ممکن است به پیشــنهاد هایی که دارد، از جمله بازی در پاری سن ژرمن فکر کند. 
توتواسپورت اما تأکید کرده که وجود رابطه خوب میان رونالدو و یووه که حتی در 
ایام تعلیق لیگ به خاطر شیوع کرونا هم ادامه دارد، او را ترغیب کرده که تا پایان 

قراردادش در این تیم بماند.

زلاتان به تخریب مجسمه اش در سوئد واکنش نشان داد
ورزش: پس از ماه  ها از زمان حمله هواداران خشــمگین تیم فوتبال مالمو به مجسمه 
ستاره سابقشان، او بالاخره نسبت به این موضوع واکنش نشان داد. زلاتان ابراهیموویچ 
می گوید: »این شــرم آور است. آن هایی که این کار را کرده اند افرادی هستند که دنبال 
جلب توجه هستند و می خواهند رسانه ها درباره شان چیزی بگویند. این کارها در سطح 
بچه های مهدکودکی است و ما خیلی بزرگ تر از این حرف ها هستیم. مجسمه ای ساخته 
شد و آن ها هم این کار را با آن کردند اما این بدان معنا نیست که با این کار آن ها داستان 
من هم از بین خواهد رفت. من برای مالمو بازی کرده ام و کارهایی هم برای این تیم انجام 

داده ام اگرچه از آن ها استقبال نشد و من را نخواستند. 

ورزش: سرمربی تیم ملی ایران در مدت زمان اخیر به 
علت شیوع کرونا در کشور و خانه خود به سر می برد و 
مشغول آنالیز بازی های تیم ملی و لیگ برتر شده است. 
اسکوچیچ پس از مدت ها دوری از ایران، گفت وگویی با 

ایسنا انجام داده که در ادامه می خوانید:

قرارداد اسکوچیچ به ریال بسته شده؟#
اسکوچیچ انتخاب غیرمنتظره ای برای فوتبال ایران بود 
و همه را در شــوک فرو برد. چند روز طول کشــید تا 
کارشناسان و اهالی فوتبال که از سپردن تیم ملی به او 
غافلگیر شده بودند، به خود بیایند و نگاه منطقی به این 
موضوع داشته باشند. با این وجود، مسئولان فدراسیون 
فوتبــال خیلی روی نحوه عقد قرارداد با او مانور داده اند 
و این قرارداد را که به گفته فدراسیون نشین ها به جای 
ارزهای خارجی )دلار یا یورو( به ریال منعقد شده، یک 

نمونه استاندارد برای سایر باشگاه ها تجویز می کنند.
اسکوچیچ در پاســخ به این پرسش مبنی بر اینکه آیا 

قراردادش بــه ریال منعقد 
شــده یــا دلار و یورو 
می گوید: قــرارداد من 
خصوصی اســت و این 
موضــوع بیــن من و 

فوتبال  فدراســیون 
ظ  محفــو

است و نمی خواهم درباره آن صحبت کنم.

برنامه ای برای تیم ملی ندارم#
اســکوچیچ برای هدایت تیم ملی در دو بازی رسمی در 
انتخابی جام جهانی در فروردین ۹۹ انتخاب شد تا پس 
از آن، تیم ملی آماده دو بازی سرنوشــت ساز با عراق و 
بحرین شود که سروکله کرونا در جهان پیدا شد و همه 
ساختارها را به هم ریخت. اگر چه دو بازی با هنگ کنگ 
و کامبوج معیار مناسبی برای سنجش تیم ملی نیست 
و چه بســا بازیکنان ایران بدون مربی هم این دو تیم را 
شکســت می دادند اما لغو بازی ها اجازه رونمایی از تیم 

اسکوچیچ در برابر هواداران را گرفت.
اکنون این احتمال وجود دارد که رقابت های باشگاهی در 
ایران و آسیا از خرداد آغاز شود ولی هنوز درباره بازی های 
ملی اطلاع رسانی نشده است. در شرایط کنونی دغدغه 
همه کشورهای مسابقات باشگاهی است ولی مسابقات 
ملی در راه صعود به جــام جهانی فعلاً در اولویت های 

بعدی مسئولان قرار دارد.
ســرمربی کروات تیم ملی درباره اینکه آیا دغدغه ها و 
نگرانی های خود درباره برنامه های تیم ملی در ماه های 
آتی را با مسئولان فدراسیون در میان گذاشته است یا 
خیر؟ تأکید کرد: تاکنون ما صحبتی درباره کمپ های 
تیم ملی نداشــتیم چــرا که ما هیچ  برنامــه ای برای 
بازی هــای تیم ملی نداریم و در نتیجه نمی توانم درباره 
برنامه های تیم ملی صحبتی کنــم و دغدغه هایم را با 

فدراسیون فوتبال در میان بگذارم.

هاشمیان با فدراسیون قرارداد دارد#
سرمربی تیم ملی در اظهارات اخیر خود کریم باقری و وحید 
هاشــمیان را جزو کادر ایرانی تیم ملی عنوان کرده است 
اما حضور هاشمیان در جمع کادرفنی تیم ملی موضوعی 
است که تاکنون هاشمیان درباره تحقق این موضوع صحبت 
نکــرده و بارها اعلام کرده که شــرایطی برای این موضوع 
دارد. با این حال، اسکوچیچ درباره اینکه هاشمیان سرانجام 
عضو کادرفنی است یا خیر؟ تأکید کرد: وحید هاشمیان با 
فدراســیون قرارداد دارد و جزو کادرفنی تیم ملی است. با 
این وجود همچنان هاشمیان در سکوت به سر می برد و 
مشخص نیست او زیر نظر اسکوچیچ در تیم ملی فعالیت 
خواهد کرد یا خیر. در شرایط کنونی مسابقات ملی تعطیل 
است و برخی اعتقاد دارند سرمربی کروات روی دور شانس 
بوده که بازی ها ملی فعلاً لغو شده و او زمان بیشتری برای 
شناخت تیم ملی دارد. در این مدت زمان شایعات زیادی 
هم درباره اسکوچیچ و ادامه همکاری او با تیم ملی مطرح 
شده اســت که در حال حاضر روی نام همگی خط قرمز 

کشیده شده است.

ورزش: ســایت اســپانیای vavel در گزارشی یادی از 
جوادنکونام کرده و نوشته است: جواد نکونام هفت فصل 
در اوساســونا در لالیگا بازی کــرد و با انجام ۱۹۸ بازی 
بــرای این تیم، رکورددار بازی در بین بازیکنان خارجی 
در تاریخ اوساســونا محسوب می شود. نکونام که یکی از 
بهترین بازیکنان تاریخ فوتبال ایران بوده است، نخستین 
ایرانی است که حضور در لالیگا را پس از بازی در پاس و 
دو تیم اماراتی تجربه کرد. نکونام پس از حضور در جام 
جهانی 2۰۰6 آلمان با رد پیشنهادهای تیم های تاتنهام 
و المپیک لیون به اوساسونا پیوست و تیم اسپانیایی بند 

خروج او را 5 میلیون یورو وضع کرد.

ظهور مقابل بارسا#
نکونام از همان ابتدا اعتماد کوکو زیگاندا سرمربی اوساسونا 
را به خود جلب کردو نخستین حضور او در لالیگا را نیز در 
ورزشگاه نیوکمپ برابر بارسلونا تجربه کرد. هافبک ایرانی در 
ماه دسامبر توانست با گلزنی برابر ویارئال، اولین گل خود را 
در لالیگا جشــن بگیرد. یکی از به یادماندنی ترین لحظات 
نکونام در اوساسونا گل دقیقه آخر برابر بوردو در لیگ اروپا 
بود که سبب صعود اوساسونا به مرحله بعد شد. اوساسونا در 
ادامه گلاسکو و بایر لورکوزن را نیز حذف کرد ولی به سویا 

که در نهایت قهرمان شد باخت.

روزهای سخت نکونام#
نکونام البته روزهای ســختی را نیز سپری کرد. او برابر 
ویارئال رباط صلیبی پاره کرد و مدت زیادی را از دست 
داد ولی باشگاه در همان دوران قرارداد نکونام را تا سال 

2۰۱۱ تمدید کرد.
درخشــش او در فصل بعد با زدن هشت گل سبب شد 
تیم های اسپانیول و ویارئال خواستار جذب او شوند ولی 

نکونام ترجیح داد در اوساسونا بماند.
نکونام البته پس از جام جهانی برزیل به اوساسونا برگشت 
ولی این بازگشت آن طور که او انتظار داشت نبود و او به 
خاطر مشکلات اداری انتقال از کویت به اسپانیا بازی های 
زیادی را از دست داد و در نهایت او پس از بازی در سایپا 

و العربی از فوتبال خداحافظی کرد.
نکونــام اکنون پس از یک دوره حضــور کنار  کارلوس 
کی روش  ســرمربی فولاد اســت و شــاید بازیکنی که 
طرفداران زیادی در اوساسونا دارد هدایت این تیم را نیز 

برعهده گیرد.

بخشش قرارداد در فولاد#
جواد نکونام در خصوص ابهام در برگزاری مسابقات لیگ 
اظهار کرد: وقتی موضوع کرونا جدی شد، من نخستین 

کسی  بودم که به برگزاری مسابقات اعتراض داشت با وجود 
اینکه می دانستم تیمم بیشترین ضرر را خواهد کرد. تیم 
فولادخوزستان در اوج آمادگی قرار داشت اما من سلامتی 
مردم، بازیکنان و اعضــای تیمم را مهم تر از هر نتیجه و 
قهرمانی می دانم.  او در مورد کاهش قراردادها در صورت 
عدم برگزاری مسابقات گفت: هنوز تکلیف مسابقات معلوم 
نیست و کسی به طور قطع درباره برگزاری یا عدم برگزاری 
صحبت نکرده است. به هرحال اگر مسابقات برگزار شود 
باید حق و حقوق اهالی فوتبال به طور کامل پرداخت شود 
اما در غیر این صورت من موافق کاهش دستمزدم هستم. 
وقتی مسابقه ای برگزار نشده چرا باید تمام دستمزدمان را 
بگیریم؟ روابط بین بازیکنان و مربیان با باشگاه دو طرفه 
است و دو طرف باید شرایط همدیگر را درک کنند. البته 
من درباره خودم صحبت می کنم و قطعاً اگر مســابقات 

تعطیل شود بخشی از قراردادم را خواهم بخشید.

هاشمیان در تیم ملی حضور دارد

اسکوچیچ:  قرارداد من خصوصی است
پیش بینی عجیب سایت اسپانیایی

نکونام سرمربی اوساسونا می شود

ســینا حســینی: در روزهایی که همه نگاه ها به موضوع 
برگزاری یا عدم برگزاری رقابت های لیگ برتر است، تغییرات 
بی سر و صدا در فدراسیون فوتبال در حال انجام است که در 
نوع خود می تواند اتفاق جالب توجه باشد. هر چند سخنگوی 
فدراسیون فوتبال هرگونه تغییر و تحولی در ساختار اجرایی 
فدراسیون فوتبال را تکذیب کرد و آن ها را گمانه زنی رسانه ها 
دانست اما از شواهد پیداست تیم مهدی تاج به کلی در آستانه 

خروج از فدراسیون فوتبال هستند.

حذف ابوالمشاغل#
پس از کنار گذاشتن ابراهیم شکوری از سرپرستی دبیرکلی 
کاملاً طبیعی بود که مهدی محمد نبی برای یکدست ساختن 
کادر اجرایی فدراســیون به سراغ گزینه تغییر برود، اما کمتر 
کســی تصور می کرد شــروع این تغییرات با حذف بی سر و 

صدای محمدرضا ساکت انجام شود.
اما ساکت چگونه خلع ســلاح شد؟ گویا مهدی محمد نبی 
در نخستین اقدام خود به کمیته تیم های ملی اعلام می کند 
قرارداد دراگان اسکوچیچ را برای او بیاورند، وی پس از اطلاع 
از مفاد قــرارداد این مربی کروات از طریق یکی از کارمندان 
بخش بین الملل برای اسکوچیچ پیغام می فرستد که باید هر 
هماهنگی مورد نیازش از طریق مهدی خراطی انجام پذیرد 
در حالی که قبل از این اتفاق اسکوچیچ با محمدرضا ساکت 
بیشــتر در ارتباط بود و از طریــق وی کارهای خود را پیش 

می برد.
با رسانه ای شــدن این اتفاق محمدرضا ساکت که انتظار 

چنین برخوردی را نداشت به اصفهان سفر کرد تا بسیاری 
از اهالی فوتبال از این سفر ناگهانی این گونه برداشت کنند 
که ساکت همکاری خود را با فدراسیون فوتبال پایان داده 

است. 
بــا این حال امیر مهدی علوی این خبر را تکذیب و تأکید 
کرد ساکت از فدراسیون جدا نشده است اما همکاران وی 
معتقدند قدرت ساکت همزمان با بازگشت نبی به کلی از 

بین رفته و دیگر وی نفوذ سابق را ندارد.
از آنجا که مســئولان وزارت ورزش و جوانان نیز با محمدرضا 
ساکت زیاد میانه خوبی ندارند رسانه ها از این اتفاقات به عنوان 

حذف ابوالمشــاغل فدراســیون فوتبال خبر دادند تا یکی از 
بازوهــای اصلی مهدی تاج ارتباطش با مدیریت فوتبال ایران 

قطع شود.

تغییر صدای فدراسیون#
گزینه بعــدی تغییرات مدیریتی حــذف امیر مهدی علوی 
سخنگو و مدیر روابط عمومی فدراسیون فوتبال است؛ هرچند 
عملکرد امیر مهدی علوی در جایگاه خود به اعتراف رسانه های 
گروهی بسیار موفق و مطلوب بوده اما به نظر می رسد از آنجا 
کــه وی جزو منصوبان مهدی تاج به شــمار می رود و رابطه 

مطلوبی با مدیر سابق فدراسیون فوتبال داشته دیگر شانسی 
برای ادامه فعالیت در این ســمت ندارد، گفته می شود فشار 
اصلی در ایــن ارتباط از ســوی وزارت ورزش صورت گرفته 
است.  و علی جوادی مدیر ســابق روابط عمومی فدراسیون 
 فوتبــال به احتمــال زیاد به عنوان جانشــین علوی معرفی 

خواهد شد.

تغییرات بین المللی#
گویا پس از درز اطلاعاتی درباره تغییرات در پســت های 
اجرایــی فدراســیون فوتبال و انتشــار برخــی نامه های 
محرمانه و ماجراهای نامه نگاری های داخل به AFC حالا 
حساسیت ها دو چندان شده و قرار است تغییراتی در حوزه 
بین المللی و برخی کمیته های مرتبط با این بخش صورت 
گیرد. به نظر می رســد از آنجا که نبی با کلیه نفرات فعال 
در این حوزه آشنایی کامل دارد یکی از کارمندهای فعال 

این بخش به عنوان جانشین حمیرا اسدی معرفی شود.

تبعیدی ها#
از قــرار معلوم در تیم اجرایی ســازمان لیگ هم تغییراتی را 
خواهیم داشت که شاید برخی چهره های شاخص از سازمان 
لیگ جدا شوند و به کمپ تیم های ملی تبعید شوند تا به این 
ترتیــب به کلی همه نفراتی که احتمال نزدیکی با تیم قبلی 
فدراسیون فوتبال را داشته اند از کانون خبر و تصمیم گیری 
دور شوند تا کسی از اتفاقات داخلی فدراسیون فوتبال خبردار 

نشود.

ستاره تاتنهام از روزهای قرنطینه می گوید

دله الی: باشگاه برای ما لوازم بدنسازی فرستاد!
مترجم: امیرمحمد سلطان پور: کسی نیست که 
زندگی اش به خاطر شیوع ویروس کرونا تحت تأثیر 
قرار نگرفته باشــد و فوتبالیســت ها نیز از این قاعده 
مستثنا نیستند. بازیکنانی که هر هفته در مقابل ده ها 
هزار تماشــاگر به میدان می رفتند مانند ما مجبور به 
مانــدن در خانه و زندگــی قرنطینه ای شــده اند. با 
روتین زندگی که در مورد فوتبالیست ها به خصوص 
ستاره ها وجود داشت، چنین اجباری شاید سخت تر 
از مردم عادی نیز باشد. دله الی بازیکن باشگاه تاتنهام 
مدت هاست خود را به عنوان یکی از هافبک های برتر 
فوتبال اروپا مطرح کرده است. او حتی جشن تولد چند 
روز پیش خود را نیز در خانه و به تنهایی برگزار کرد. 
البته جشــن تولدی که با خلاقیت های جالبی که از 
خود بروز داده و در اینســتاگرامش نیز منتشر کرده 
بود آنچنان نیز بــد از آب در نیامد! در زیر او در مورد 
سؤال های مختلف به خصوص شکل زندگی قرنطینه 

صحبت می کند:

اوضاع زندگی تو در خانــه و دور از فوتبال س
چطور پیش می رود؟

تا الان که سخت بوده است! تاکنون هیچ وقت نبوده که 
به این میزان زمان از زمین تمرین و تمرین کردن دور 
باشم. نمی توان هم بگویم که این یک تعطیلات خوب 
بوده اســت چون ناخواسته و ناگهانی اتفاق افتاد. دلم 
برای فوتبال بازی کردن تنگ شــده است، به همین 

دلیــل تلاش می کنم بدنم را آماده نگه دارم و تا زمان 
تمام شدن این دوری از فوتبال، سرگرم باشم.

اجتماعی س شبکه های  در  تولدت  عکس های 
خنده دار بود!

گیر کردن در خانه در روز تولدتان به هیچ عنوان چیز 
ایده آلی نیست اما تلاش کردم جالب و بامزه اش کنم. 
تنها کاری که از دستم بر میامد این بود که سخت نگیرم 
و تلاش کنم در همین وضعیت نیز به من خوش بگذرد.

اوضاع زیر نظر بودن توســط باشگاه چطور س
پیش می رود؟

ما هر روز در ساعت ۱۱ صبح در نرم افزار زوم جلسه 
داریم. این اتفاق خوبی اســت چون ســبب می شود 
الگوی روتین ما حفظ شود. باید صبح زود بیدار شویم. 
تغذیه مناسبی داشته باشیم و تمریناتی که به ما گفته 
می شــود را انجام دهیم. البته این کارها آسان نیست 
امــا همین که هر روز بچه ها را می بینیم اتفاق خوبی 
است. باشگاه برای ما تردمیل و دستگاه های بدنسازی 
مخصوص فرستاده است و هر روز باید با آن ها تمرینات 
لازم برای حفظ آمادگی خــود را در مقابل کادرفنی 

انجام دهیم.

تو هم مانند بسیاری دیگر این روزها به شکل س
از شــبکه های اجتماعی  داغ تر و متنوع تری 

استفاده می کنی.
هیچ کس در چنین شرایطی قبلاً نبوده است و همه 
در این قضیه مثل هم هستیم. به نظر من خیلی خوب 
است که مردم از شبکه های اجتماعی در پلتفرم های 
مختلف استفاده می کنند تا به هر روشی که می توانند 
به یکدیگر کمک کنند. حالا چه سرگرم کردن مردم 
یا کمک به فعالیت های فیزیکی یکدیگر باشد. اهمیت 
زیادی دارد تا بتوانیم سلامت خود را حفظ کنیم و در 

مسیر درستی قرار داشته باشیم.

خود تو در این شــبکه ها چه کارهایی انجام س
داده ای؟

چون بازیکنی باتجربه محســوب می شوم با بازیکنان 
جوان تر صحبت می کنم تا مطمئن شوم که اوضاعشان 
روبه راه اســت. حتی خود من هم با صحبت کردن با 
دیگران تلاش می کنم تا دور افتاده از اجتماع نباشم و 

ارتباط اجتماعی خودم را حفظ کنم.

از کمک هایت به انجمن خیرخواهانه صبحانه س
جادویی بگو که هر روز به 48هزار و 400 کودک 

در بریتانیا صبحانه سالم می دهد.
شــاید بازیکنان فوتبال کارهای اینچنینی بکنند که 
هیچ وقت در عموم منتشر نشــود. خود من کارهای 
اینچنینی می کنم و دوست ندارم همه آن را بفهمند. 
ما در شرایطی هستیم که می توانیم به یکدیگر کمک 

کنیم، حداقل از طریق آگاهی بخشــی در شبکه های 
اجتماعی مان می توانیم این کار را انجام دهیم. ما برای 
بسیاری الگو محسوب می شویم و بسیاری از مردم به 
ما نگاه می کنند؛ پــس تا جایی که می توانیم باید به 
دیگران کمک کنیم. صبحانه جادویی نیز اتفاقی بسیار 
خوب است که کار بسیار بزرگی انجام می دهند. بسیار 
سخت است که هر روز این کار انجام شود و من تلاش 
می کنم به سهم خودم به آن ها کمک کنم. خود من در 
مدرسه برایم غذای مجانی اهمیت زیادی داشت و این 
کودکان حتی اگر در مدرسه هم نباشند پیدا می شوند 

و یک وعده غذای خوب می خورند.

نظرت در مورد کسانی که این روزها کارهای س
خیرخواهانه خود را گسترش داده اند چیست؟

این ها قهرمانان واقعی هســتند. حالا بسیاری متوجه 
شــده اند که این گروه های خیرخواهانه و کسانی که 
به دیگران کمک می کنند چقدر از خود گذشــتگی 
دارند. ما به اندازه کافی نمی توانیم ممنون آن ها باشیم 
و این اعتباری که این روزها به آن ها داده می شود واقعاً 
لیاقتشان است. این سبب می شود نه تنها فوتبالیست ها 
بلکه همه مردم چشم هایشــان را بیشــتر باز کنند. 
حالا می فهمیم چقدر اتفاقاتی که پیرامون زندگی ما 
می افتاد با ارزش بود. حتی همین از خانه خارج شدن 
نعمتی بود که هر روز بدون کمک بســیاری از مردم 

امکانش وجود نداشت.

فوق ســتاره مسلمان باشگاه منچســتریونایتد در پستی 
اینستاگرامی آغاز ماه مبارک رمضان را به همه مسلمانان 
جهان تبریک گفت. پل پوگبا در پســت اینستاگرامی اش 
عکسی از خود در کنار برادران و دوستانش در سفر اخیر 
به مکه مکرمه و خانه خدا منتشر کرده، و نوشته »رمضان 
کریم بر همه مسلمانان مبارک« پستی که توسط بسیاری 
از مسلمانان فوتبالیست و مشهور دیگر باشگاه های اروپایی 

به اضافه حدود 2 میلیون نفر دیگر لایک شده است.

حساب توییتر باشگاه بارسلونا در توییتی به سالگرد درگذشت 
سرمربی خود پرداخته است. باشگاه بارسلونا عکسی تأثیرگذار 
از تیتو ویلانووا ســرمربی این تیم که از سال 2۰۰۸ تا 2۰۱3 
به عنوان دســتیار و همین طور ســرمربی هدایت آبی و اناری 
پوشــان را بر عهده داشت و در سال 2۰۱4 به خاطر بیماری 
سرطان درگذشت، منتشر کرده اســت. کاتالان ها در توییت 
خود نوشــته اند: »6 ســال بدون تیتو والونوا گذشــت اما او 

همیشه جاودانه خواهد ماند«.

بارسلوناپل پوگبا
ستاره مصری و مسلمان باشگاه لیورپول نیز به نوبه خود 
به آغاز ماه مبارک رمضان واکنش نشان داده است. محمد 
صلاح با پستی اینستاگرامی که منتشر کرده نشان می دهد 
آداب و سنت خاصی نیز برای شروع این ماه در خانواده او 
وجود دارد. عکســی که از محمد صلاح منتشر شده او را 
در حال تزئین و خانه آرایی منزلش به اشــکال مختلف با 
نمادهای ماه رمضان نشان می دهد که در نوع خود بسیار 

جالب است.

باشــگاه اندرلشت بلژیک، با انتشــار کلیپی در توییتر خود از 
آغاز به کار مجدد تمرینات این باشگاه خبر داد. پر افتخارترین 
باشگاه تاریخ بلژیک در توییت خود البته به این اشاره می کند 
که تمامی موازین بهداشــتی در این تمرینات رعایت شده و 
همان طور که در کلیپ مشــخص اســت، بازیکنان باید دائماً 
دســت ها و توپ های خود را ضدعفونی کنند و همین طور از 
یکدیگر فاصله مطمئنه را رعایت کرده و به این شکل به تمرین 

بپردازند.

اندرلشتمحمد صلاح

مهره چینی ها برای حضور رئیس جدید آغاز شده است

حذف »ساکت« تیم »تاج« در فدراسیون

ضد  حمله

باشگاه شهرخودرو: 
امیدواریم عدالت رعایت شود 

ورزش: قائم مقام باشــگاه شهر خودرو خراسان گفت: تعیین وضعیت 
دیدار تیم های سپاهان و پرسپولیس برای سایر تیم های بالا نشین بسیار 
مهم است. وحید علیپور در گفت و گو با فارس در خصوص نتیجه بازی 
سپاهان و پرسپولیس عنوان کرد: نتیجه این بازی در امتیازات سایر تیم 
ها و شرایطشان در جدول بسیار تعیین کننده و مهم است. این طور که 
عنوان می شود کمیته استیناف ظرف امروز یا فردا قرار است رأی خود را 
در خصوص این بازی صادر کند. ما در باشگاه شهرخودرو امیدواریم حق 
رعایت شود. وی خاطرنشان کرد: کمیته استیناف باید شرایط سایر تیم ها 
در جدول را در حکم خود لحاظ کند و ما خارج از اینکه از اتفاقات عدم 

برگزاری بازی مطلع نیستیم اما دوست داریم تا حق رعایت شود

تمجید رسانه پرتغالی از طارمی
 او بهترین مهاجم است

ورزش: نشریه »آبولا« پرتغال در گزارشی به تمجید از مهدی طارمی، 
مهاجم ایرانی ریوآوه پرداخت و او را به عنوان یک مهاجم، بهترین دانست. 
آبولا درباره مهاجم ایرانی نوشت: وقتی طارمی در 2۷ بازی برای ریوآوه 
۱۸ گل به ثمر می رساند و در دو فصل 2۰۱6-2۰۱5 و 2۰۱6-2۰۱۷ 
برای پرسپولیس ایران در 3۷ بازی 24 گل می زند پس او معیارهای یک 

مهاجم خوب تا سال 2۰2۱در لیگ های فوتبال اروپا را دارد.
وی افزود: او در نخســتین فصل حضــورش در الغرافه قطر  ۱۱ گل به 
ثمر رسانده است و در فصل 2۰۱۹-2۰۱۸ نیز برای این تیم قطری ۱۰ 
گل به ثمر رساند و پس از آن راهی ریوآوه شد. پیش از این رسانه های 
پرتغال طارمی را گزینه تیم های بزرگ این کشور مثل پورتو، اسپورتینگ 

و بنفیکا معرفی کردند.

 تعلل عجیب  سرخپوشان
در مواجهه با استوکس

ورزش: آنتونی استوکس پس از تساوی 2 بر 2 پرسپولیس در هفته دوم 
لیگ قهرمانان آســیا مقابل شارجه امارات در تاریخ 2۹ بهمن ماه سال 
۱3۹۸ از یحیی گل محمدی اجازه گرفت تا دو روز بیشتر از سایر اعضای 
تیم در دبی امــارات مانده و با خانواده اش دیدار کند. اما این بازیکن با 
وجود گذشت بیش از دو ماه نه تنها خودش را به باشگاه معرفی نکرده 
بلکه خواهان دریافت بخش دیگری از قرارداد 25۰ هزار دلاری خود شده 
اســت.  این در حالی است که محمدحسن انصاری فرد مدیرعامل وقت 
پرسپولیس هنگام نیامدن استوکس به ایران عنوان کرد این بازیکن دارای 
بندهای سنگین جریمه در قراردادش است که در حال پیگیری است. 
پیگردی که نه تنها در دوران او بلکه پس از کناره گیری اش از باشگاه نیز 
رقم نخورده است و سرخ ها تنها در چند نامه خواهان بازگشت استوکس 
شده اند و اقدام به شکایت از بازیکنی که ازفهرست یحیی گل محمدی 
نیز کنار گذاشته شده است نکرده اند. ابهام در قراردادی بسیار گران قیمت 
که به نظر می رسد دست سرخ ها را برای اعاده حیثیت بسته و آن ها توان 

دریافت غرامت از مهاجم بی انضباط خود را ندارند.

درخواست استیناف پرسپولیس برای بودیمیر
ورزش: پس از اعلام رأی فیفا درباره شــکایت ماریو بودیمیر، باشــگاه 
پرسپولیس نیز اعتراض خود را اعلام کرد. بر اساس رأی اعلامی، باشگاه 
پرســپولیس باید مبلغ 4۷۰هزار یورو به ایــن مهاجم کروات پرداخت 
می کرد که اکنون با اعتراض آن ها به کمیته استیناف همراه شده است. 
بودیمیر مدعی اســت با توجه به عدم پرداخت مطالباتش قراردادش را 
فســخ کرده و به واسطه آن خواهان پرداخت مبلغ قراردادش فصل بعد 
خود نیز شده بود. با این حال باشگاه پرسپولیس با پرداخت مبلغ هزار 
فرانک اعتراض خود را به این رأی اعلام کرده است. البته در این خصوص 
شنیده می شود این مبلغ برای دادخواست از طریق یک واسطه پرداخت 

شده و هنوز باشگاه موفق به پرداخت آن به این واسطه نیز نشده است.

رادو دروازه بان اول شد
ورزش: یحیی گل محمدی به اتفاق داوود فنایی به دنبال این هستند 
که یک دروازه بان نســبتاً جوان و با کیفیت و البته بدون حاشــیه را به 
تیم خود بیاورند و از این رو دروازه بان های پرحاشیه شانس بسیار کمی 
برای جانشــینی علیرضا بیرانوند دارند. نکته قابل توجه اینکه کادرفنی 
پرســپولیس در نظر دارند از بوژیدار رادوشوویچ به عنوان دروازه بان اول 
تیم خود بهره ببرند و در واقع دروازه بان جدید این تیم به عنوان گلر دوم 
سرخپوش خواهد شد. در این زمینه شاگردان جوان پیشین گل محمدی 
و داوود فنایی در تیم های تحت هدایت آن ها بیشــترین شانس را برای 

پیوستن به پرسپولیس را دارند.

پایتخت صاحب تیم فوتسال می  شود
ورزش: برای فصل جدید لیگ برتر فوتســال حضــور یکی از دو تیم 
پرسپولیس یا استقلال در این رقابت ها زیاد است. شنیده می شود یک 
اسپانسر مالی قوی حاضر شده فوتسال تهران را بار دیگر صاحب سهمیه 
در لیگ برتر کند به شرط اینکه یکی از دو تیم پرسپولیس و استقلال به 

تیمداری در فوتسال رضایت دهند. 

خطیر: زنوزی را به دادگاه می کشانم
ورزش: معاون پیشــین باشگاه استقلال واکنش تندی به صحبت های 
مالک تراکتور نشــان داد و اعلام کرد از او به دادگاه فرهنگ و رسانه و 
کمیته اخلاق شــکایت می کند. علی خطیر در گفت وگو با ایسنا اظهار 
کرد: از زنوزی به دادگاه فرهنگ و رسانه و کمیته اخلاق به دلیل اظهارات 
بدون سند و مدرکش شکایت خواهم کرد. من پیامی به او دادم که آن 
قدر جرئت دارم با وجود اینکه ادبیات این پیام تند است، آن را علنی به 
هواداران بگویم. بدون ســلام و احوالپرسی به او پیام دادم » فکر کردی 
چــون پول داری، هر چه می خواهی می توانی بگویی؟ به زودی تو را در 

دادگاه خواهم دید و هیچ کاری نمی توانی بکنی«.

شیری: 
تعطیلی در عملکرد ما تأثیر منفی دارد

ورزش: به نقل از رسانه باشگاه پرسپولیس، مهدی شیری در خصوص 
احتمال شروع بازی های لیگ برتر در خرداد  و اینکه توقف رخ داده در 
لیگ برتر چقدر می تواند در عملکرد سرخپوشان تأثیرگذار باشد اظهار 
کرد: به هر حال باید پذیرفت که تعطیلی ناخواسته لیگ برتر در عملکرد 
پرسپولیس تأثیر منفی خواهد داشت. ما چند وقتی است که از تمرینات 
گروهی دور هستیم و با شــروع تمرینات باید دوباره به شرایط ایده آل 
برگردیم. خوشبختانه تا قبل از تعطیلی لیگ، نتایج خیلی خوبی گرفتیم 
و به نظرم نیاز به زمان خواهیم داشت تا بتوانیم دوباره نتایج خوب خود 

را تکرار کنیم.

منهای فوتبال

بازگشت مایک تایسون به رینگ بوکس
ورزش: مایک تایســون 53 ســاله ملقب به »بدتریــن مرد زمین« 
از بازگشــت خود به دنیای بوکس خبر داد. تایســون البته خبر داد او 
برای انجام یک مبارزه چهار رانده که اهداف خیرخواهانه دارد به دنبال 

بازگشت به رینگ بوکس است.
او آخرین بار در سال 2۰۰5 میلادی آخرین مبارزه خود را انجام داد و از 
آن زمان تاکنون بازنشسته بوده است و اکنون 6 هفته است که تمرینات 

مداوم برای بازگشت انجام داده است.
تایســون 44 حریف از 5۰ حریف خــود را در دنیای بوکس ناک اوت 
کرده بود و از او به عنوان یکی از بهترین بوکسورهای تاریخ یاد می شود.

تیراندازی آنلاین
ورزش: دبیر فدراسیون تیروکمان گفت: با توجه به تعطیلی اردوهای تیم 
ملی به دلیل شــیوع ویروس کرونا در کشور، سعی داریم برنامه تمرینی 
ورزشــکاران را به صورت آنلاین در فضای مجازی ادامه دهیم تا از کارها 
عقب نمانیم. بهزاد پاکزاد در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: پس از شیوع 
ویروس کرونا در کشــور ســعی کردیم برنامه های کمانداران را به صورت 

آنلاین پیگیری کنیم تا از برنامه ها عقب نمانیم.
وی گفت: از ورزشــکاران خواستیم ویدئوی تمرینات خود را در خانه و در 
فضای مجازی قرار دهند تا ســایر کمانداران نیز با دیدن این فیلم ها الگو 

بگیرند و تشویق شوند تا در خانه بمانند.
دبیر فدراسیون افزود: همچنین توسط کمیته داوران پرسش و پاسخ هایی 

آماده کردیم تا اطلاعات داوران را از این طریق به روزرسانی کنیم.

دردسر لژیونرهای هندبال در اروپا
ورزش: با اعلام وب ســایت رسمی فدراســیون هندبال اروپا بازی های 
مرحله یک هشتم نهایی و یک چهارم نهایی رقابت های لیگ قهرمانان 
اروپا در بخش مردان برگزار نخواهد شــد. اما در جلســه هیئت مدیره 
فدراسیون هندبال رومانی با ۱۰ رأی موافق و چهار رأی مخالف تصویب 
شد که مسابقات هندبال در فصل 2۰/2۰۱۹ ادامه پیدا کند. این در حالی 
است که به دلیل شیوع بیماری کرونا بیشتر لیگ های معتبر اروپایی به 
پایان رسیده است و این تصمیم فدراسیون هندبال رومانی انتقادهای 
بسیاری در پی داشته است. با احتساب حداقل مدت زمان برای بدنسازی 
و تمرینات تیمی بازیکنان که در حال حاضر قرنطینه می باشند، باید از 
اواخر اردیبهشت در تمرینات حاضر شوند که این موضوع می تواند برای 

چهار لژیونر ایرانی شاغل در این کشور خطر آفرین باشد. 

لیگ، تنها محل خودنمایی ستاره های کشتی
ورزش: به نظر می رســد در ســال ۹۹ تنها محل بــرای خودنمایی 

ستاره های کشتی مسابقات لیگ برتر و جام باشگاه های جهان باشد.
با اینکه پس از قهرمانی تیم های کشتی آزاد و فرنگی ایران در مسابقات 
آســیایی به نظر می رسید شــاگردان غلامرضا محمدی و محمد بنا 
ماه های ســخت و پرفشاری را پیش رو خواهند داشت، شیوع ویروس 
کرونا به یک باره همه برنامه ها را به هم ریخت. تعویق المپیک مسابقات 
گزینشــی که قرار بود در نوروز ۹۹ برگزار شــود را یک سال به تأخیر 
انداخت و در حال حاضر تا تیرماه همه رویدادهای کشــتی در جهان 

را لغو کرده است.
امسال شاید تنها سالی برای کشتی جهان باشد که نه خبری از المپیک 
هست و نه مسابقات جهانی. بدین ترتیب فدراسیون کشتی هم فعلًا 
تمرکز خود را روی برگزاری لیگ منظم و قدرتمند گذاشته و درصدد 
است پس از گذر از بحران کرونا، در مردادماه لیگ برتر را استارت بزند.

افشاگری ستاره سابق تیم ملی علیه کولاکوویچ
ورزش: عادل غلامی به خاطر یک درگیری لفظی در تمرین با محمد 
موســوی از تیم ملی کنار گذاشته شد و دیگر هیچ وقت هم در دوران 
کولاکوویچ به تیم ملی برنگشت. عادل غلامی درباره اتفاقاتی که منجر 
به اخراج او از تیم ملی شد گفت: باور کنید خود کولاکوویچ راضی نبود 
من را خط بزنــد. خودش به من گفت که خیلی از این اتفاق ناراحتم 
و حتی وقتی با من صحبت می کرد، اشکش درآمد! کولاکوویچ به من 
گفت عادل مجبورم که چنین تصمیمی بگیرم چون شغل حرفه ای من 
این موضوع را ایجاب می کند. حتی او از من عذرخواهی کرد، در دوره 
مربیگری همین کولاکوویچ اتفاقات بدتــری هم در تیم ملی رخ داد. 
نمی دانم چرا آن موقع شــغل حرفه ای شان ایجاد نمی کرد که چنین 
تصمیمی بگیرند! جالب اینجاست وقتی تیم ملی به جام قهرمانان در 
ژاپن رفته بود، کولاکوویچ در رختکن به بچه ها گفته بود شــما همه 

مقصر هستید که عادل اینجا نیست!

استقلال بهشت شایعه سازان
در روزهای بی خبری چه سوژه ای بهتر از دیاباته، استراماچونی، میلیچ و 
استقلال برای حاشیه سازان. پس هر روز یکی از این نام ها به عنوان کلمه 
رمز به کار گرفته می شود تا هواداران ناراضی استقلال پیگیر ماجرا شوند و 
این راه رسانه مورد نظر بازدید بیشتری نسبت به رقبای خود داشته باشد!

حال آنکه هیچ خبر موثقی در دست نیست و همه چیز به گمانه زنی و 
تحلیل های شخصی نگارنده بازمی گردد!

در حالی که گفته می شود شیخ دیاباته از ۹ روز پیش هنوز در واتس آپ 
آنلاین نشده در تهران عده ای از قول وی مصاحبه می نویسند، عده ای دیگر 

هم از نارضایتی تصمیمش برای عدم بازگشت به تهران خبر می دهند!
همیــن طیف تا قبل از این ماجرا نوشــتند اســتراماچونی فصل آینده 
برمی گردد، در حالی که نه استراماچونی نه مدیران باشگاه در جریان این 
مسئله نبودند اما به نوشته فارس پای دلال ها در میان بوده تا از این روش 

برای اعتبار بخشیدن به مافیای خود بهره ببرند!
حکایت گفت و گوهای فیک و اخبار کذب دقیقاً حکایت نظرسنجی های 
ســایت کنفدراسیون فوتبال آسیاست! برخی رســانه ها، وب سایت ها و 
کانال های تلگرامی و صفحات اینستاگرامی که دچار ریزش مخاطب شده 
اند و خطر ورشکستگی آن ها را تهدید می کند هر خبری که بتواند به آن ها 
کمک کند را منتشــر می کنند جدا از اینکه خبر درست باشد یا تحلیل 

شخصی نویسنده!
از این رو بازار شایعه و خبر دروغ داغ داغ است، اما انتظار می رود مدیرعامل 
باشگاه استقلال در اسرع وقت سرنوشت کمیته حقوقی باشگاه را روشن 

کند تا این اتفاقات به صورت تخصصی پیگیری شود.
قطعاً تشکیل کمیته حقوقی مانع از کاسبی و دروغ پردازی ها خواهد شد و 

دیگر شاهد انتشار چنین اخباری در حوزه رسانه نخواهیم بود.

یادداشت

سینا حسینی
annotation@qudsonline.ir

خداحافظی #
ســتاره باتجربــه والیبال ایــران از تصمیم خــود برای 
خداحافظی از تیم ملی پس از المپیک توکیو خبر داد:» 
شــرایط فعلی جهان و مسئله بحران کرونا، بیشتر شبیه 
فیلم های تخیلی شده است. شرایط به گونه ای است که 
باور و درک آن ســخت است. قطعاً المپیک سال آینده، 
شــرایط امسال را نخواهد داشت چون ورزشکاران از فرم 
ایده آل، دور هســتند و این امکان وجود دارد که قبل از 
المپیک توکیو، شاید حتی برخی بازیکنان دنیا بازنشسته 
شــوند. من خودم در این فکر بــودم که پس از المپیک 
توکیو، از تیم ملی جدا شوم اما الان باید یک سال دیگر 

خودم را آماده نگه دارم و در شــرایط عالی باقی بمانم تا 
در المپیک شرکت کنم و به این فکر می کنم که آیا واقعاً 
می توانم در المپیک نقش مناســب و خوبی در تیم ملی 

ایران داشته باشم؟ 

تعویق المپیک#
وی در بخش دیگری از صحبت های خود از فواید تعویق 
المپیک برای ایران هم می گوید:»تعویق یکساله المپیک، 
می تواند بــه عنوان یک فرصت نیز بــرای والیبال ایران 
مطرح باشد تا بازیکنان با شرایط مناسب تری برای رقابت 
با تیم های بزرگ جهان آماده شــوند. به عنوان مثال، به 
نظر من در حالت عادی، تیم ملی والیبال ایران هنوز توان 
قهرمانی در المپیک و جهــان را ندارد و از نظر ذهنی و 
فیزیکی، با رقبــای اصلی مان فاصله داریم اما شــاید با 
بهره برداری از این فرصت و با یک برنامه  درست، بتوانیم 

روی سکوی المپیک برویم و مدال بگیریم«.

Zoom   
عبادی پور و موسوی در لهستان 

قرنطینه شدند
لیگ والیبال لهستان پس از چند هفته از شیوع ویروس 
کرونا با تصمیم مسئولان فدراسیون این کشور مختومه 
اعلام شد تا هیچ تیمی قهرمان این فصل پلاس لیگا لقب 
نگیرد.  با وجود گذشــت یک ماه از اعلام رســمی پایان 
مســابقات، میلاد عبادی پور و سیدمحمد موسوی که 
در تیم های اســکرا بلهاتوف و اولشتین بازی می کردند، 
هنوز در لهســتان هستند و به دلیل بسته شدن پروازها 

نتوانستند به تهران بازگردند. 
آن ها در قرنطینه خانگی به ســر می برند و قصد دارند با 
نخستین پرواز به کشــور بازگردند. اتفاقی که موسوی، 
ستاره ایرانی تیم اولشتین پس از نیمه کاره ماندن پلاس 
لیــگا آن را اعلام کرده، کســر ۱5 درصد از قرارداد همه 
بازیکنــان حاضر در این لیگ بود. او دراین باره می گوید: 
»باشگاه ها حدود ۱5 درصد از قرارداد بازیکنان را کاهش 
دادند. البته این موضوع، به صورت توافقی انجام شده است 
زیرا حامیان مالی توان پرداخت نداشتند و بازیکنان نیز 

این موضوع را پذیرفتند«.
این اتفاق در حالی رخ داده که لیگ برتر والیبال ایران هم 
با شرایط مشابهی به پایان رسید، اما تصمیمی برای کسر 

قراردادها اتخاذ نشد.
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سیما و سینماسیما و سینما

خبر

هنرمند قدیمی عرصه نمایش های آیینی و سنتی مطرح کرد 
از تعطیلی تئاتر تا کتابی درباره نقالی

ایسنا: داوود فتحعلی بیگی که 
قرار بود همزمان با ماه رمضان 
نمایشــی را روی صحنه ببرد، 
نوشــتن  مشــغول  روزها  این 

کتابی درباره نقالی است.
ایــن هنرمند قدیمــی عرصه 

نمایش های آیینی و سنتی بیان کرد: قرار بود در ماه رمضان نمایشی 
را با مضمون مذهبی در تالار ســنگلج اجرا کنیم و مدتی بود تمرین 
آن را با گروهی از تئاتری های باسابقه کرج شروع کرده بودیم که به 

دلیل شیوع کرونا مجبور به تعطیلی تمرین شدیم.
وی افــزود: این نمایش »حدیث در و گبر و یک قرص نان« دارد که 
تا به حال آن را اجرای عمومی نکرده بودم. البته متن را قبلًا نوشته 

بودم و فقط بازنویسی کردم، اما فعلًا شرایط اجرا مهیا نیست.
فتحعلی بیگــی  درباره اینکه در روزهایی که به ماندن در خانه توصیه 
می شود و با تعطیلی اجرایش چه کاری انجام می دهد، گفت: در حال 
حاضر مشــغول نوشتن کتاب »مبانی نقالی« هستم. در این  باره دو، 
سه کتاب قبلًا نوشته شده ولی ضمن اینکه برای آن  آثار ارزش قائلم 

باید بگویم کاربردی نبودند. 
من در این کتاب جدید بیشــتر از منظر نمایش و اینکه چطور یک 
نفر می تواند داســتانی را به صورت نقالی اجرا کند و چه قواعدی را 

باید روایت کند، به موضوع پرداخته ام.
این بازیگر و کارگردان اضافه کرد: نقالی اصولی دارد که باید نســبت 

به آن ها شناخت کافی داشته باشید. 
متأســفانه خیلی از این اصول از قدیم نوشته نشده، چون نقالی هنر 
شــفاهی بوده و سینه به سینه و اســتاد - شاگردی منتقل می شده 
اســت، برهمین اساس نکات زیادی از آن نوشته نشده و آنچه هم در 
آثار دیگر ذکر شــده خیلی کلی اســت. من از سال ها قبل با بعضی 
بزرگان این هنر مثل مرشــد ترابی آشنایی داشتم و تلمذ می کردم 
و با تجربه ای که ســر  کلاس ها داشتم به نظرم رسید باید این رویه 
 تغییر کند و ضرورت توجه به یکســری مســائل در نقالی به شدت 

وجود دارد.  

افشین هاشمی میزبان مخاطبان تئاتر می شود
اجرای آنلاین »آقای شادی«

مهر: نمایش »آقای شــادی« 
بــا بازی افشــین هاشــمی و 
کارگردانــی آریــان رضایــی 
پنجشــنبه و جمعه ساعت ۱۰ 

شب اجرا می شود.
به  شــادی«  »آقای  نمایــش 

کارگردانی آریان رضایی پنجشــنبه و جمعه ۱۱ و ۱۲ اردیبهشــت 
ساعت ۱۰ شب به صورت آنلاین اجرا می شود.

آقای شــادی را »دیوید ممت« نویســنده  آمریکایی نوشته و محمد 
منعم آن را به فارسی برگردانده است.

»آقای شــادی« نام یک برنامه   زنده  محبوب است که مجریِ آن به 
نامه ها، پیام ها و مشــکلات مردم پاسخ می دهد. نقشِ این مجری را 

افشین هاشمی ایفا خواهد کرد.
تمــام عواید این اجرا صرف کمک به پویش یــادا )یاران درمانگران 

ایران( در خیریه  یاران برکت مهر خواهد شد.
نمایش »آقای شــادی« به کارگردانی آریان رضایی با بازی افشــین 
هاشــمی به صورت آنلاین و تعاملی روزهای پنجشنبه و جمعه ۱۱ 

و ۱۲ اردیبهشت ماه ساعت ۲۲ در سایت تیوال اجرا خواهد شد.
علاقه مندان به تهیه  بلیت این اجرا می توانند به سایت تیوال مراجعه 

کنند.

برای پخش از شبکه دو سیما
»محمدحسین لطیفی« به سراغ »پله پله« می رود

سینماپرس: مجموعه تلویزیونی 
کارگردانــی  بــه  »پله پلــه« 
»محمدحســین لطیفی« برای 
پخش از شبکه دو سیما ساخته 

می شود.
محمدحسین لطیفی کارگردان 

سریالی ۳۰ قسمتی برای شبکه دو سیما شد.
تهیه کنندگی این ســریال که فعلاً با نام »پله پله« شناخته می شود، بر 
عهده نعمت چگینی است و حسن وارسته و امیرعباس پیام از نویسندگان 

آن هستند.
این سریال که از مضمون طنز برخوردار است، در مرحله نگارش قرار دارد 

و با پایان نگارش وارد مرحله پیش تولید خواهد شد.
لطیفی تا به حال سریال های صاحبدلان، سر دلبران، پادری، تنهایی لیلا، 

وفا، فرار بزرگ و ... را برای تلویزیون کارگردانی کرده است.

دور زدن قرنطینه به سبک سینمای پاریسی!
سیما و ســینما: تیم اجرایی 
سینمای لاکلف در شهر پاریس 
تصمیم گرفت فیلم ها را در بیرون 
از محوطه سینما برای مردم به 

نمایش بگذارد.
خبرنگاران  باشــگاه  گزارش  به 

جوان به نقل از رویترز، قرنطینه و تعطیلی به دلیل ویروس کرونا موجب 
شده تیمی که سینمای لاکلف در شهر پاریس را اداره می کنند، سالن های 
خود را به روی ســینمارو ها ببندند. به همین خاطر آن ها گزینه دیگری 
را برای نمایش فیلم در نظر گرفتند؛ نمایش فیلم ســینمایی روی دیوار 

ساختمان مجاور.
درک ولفندن از عوامل برگزارکننده این طرح می گوید: به خودمان گفتیم 
اگر دیگر نمی توانیم به مخاطب خود در ســالن های سینما فیلم نشان 
دهیــم، بیاییم این فیلم را بیرون و روی دیوار هــا نمایش دهیم. او این 
صحبت ها را پیش از آنکه فیلم ســینمایی »مرد بدون ستاره« محصول 
سال ۱۹۵۵ با بازی کرک داگلاس را به نمایش بگذارند، مطرح کرد. اینکه 
خیابان ها خالی هستند واقعاً ناراحت کننده است؛ تصمیم گرفتیم هر هفته 

فیلم هایی نمایش داده شوند که مردم انتخاب می کنند.
با وجود محدودیت  رفت و آمد بســیار در فرانســه، شهروندان پاریس 
می توانند با رفتن روی بالکن خانه هایشان و یا با رفتن پشت پنجره، فیلم 

تماشا کنند!

 سیما و ســینما/ زهره کهندل  در روزهایی که 
خطر ابتلا به ویروس کرونا بســیاری را خانه نشین 
کرده و عده ای حتی از ترس جانشــان، چشــم بر 
غم نان هم بســته اند، جوان هایی هســتند که پا به 
پای کادردرمانی کشــور در خط مقدم مبارزه با این 
بیماری حضور دارند و قصه ایثار و ازخودگذشــتگی 
مدافعان سلامت را با دوربین هایشان ثبت می کنند.  
این روزها مستندســازان سینمای ایران مثل زمان 
وقوع همه  حوادث و بلایای طبیعی، پیشــتاز ثبت و 
ضبط تلاش ها و ازخودگذشــتگی جامعه پزشکی و 
کادردرمانی بیمارستان ها در مبارزه با ویروس کرونا 

در کشور هستند.
نــه فقط مستندســازان که فیلم ســازان هم بیکار 
ننشســته اند و با تولید فیلم های کوتــاه که عموماً 
جنبه آموزشی یا قدردانی از مدافعان سلامت را دارد، 
دین خودشان را به سربازان جبهه سلامت کشور ادا 
می کنند. فیلم نامه های تولیدات داســتانی هم روی 
میز برخی تولیدکنندگان آثار هنری قرار دارد تا در 
موقعیتی مناسب به مرحله ســاخت برسند. درباره 
ضرورت ســاخت آثار تصویری دربــاره بحران کرونا 
و اهمیت ســرگرم کردن و اطلاع رسانی به مردم در 
شرایط خانه نشینی، با دو فیلم سازی که آثاری درباره 

کرونا ساخته اند گفت وگو کردیم. 

مستندساز به مثابه دیده بانی صادق #
مسعود زارعیان، کارگردان 
سینمای مستند، ساخت 
اثری با محوریت کرونا را 
در دست دارد و کار را در 
بیمارستان شریعتی مشهد 
کلید زده است. خط اصلی 
این فیلم، واکنش افرادی است که تست کرونای آن ها 
مثبت یا منفی شده است. او که خودش در روزهای 
آغازین ساخت مستندش با علائمی شبیه به کرونا 
مواجه شد، دو هفته را در قرنطینه خانگی بسر برد و 
شرایط سلامتش رو به بهبودی رفت. وی با بیان اینکه 
وظیفه مستندساز دیده بانی جامعه است، می گوید: 
رسالت مستندساز صداقت در دیده بانی است، نه باید 
سیاه نمایی کرد و نه مدینه فاضله را نمایش داد بلکه 

باید واقعیت ها را نشان دهیم.
وی با اشاره به نامه رهبری خطاب به مستندسازان، 
یادآور می شود: ایشــان در آن نامه انتظاراتشان را از 
مستندسازان نوشته بودند، اینکه مستندسازان باید 
واقعیت ها و دردهای جامعه را بازگو کرده و برای آن 

چاره اندیشی کنند. 
به باور وی، تخیل به معنای وجود خارجی نداشتن 

مرز میان سینمای داستانی و مستند است و این مرز 
موجب شده تا سینمای مستند از سینمای داستانی 
فاصله بگیرد، چرا که ماهیت مستند بر پایه واقعیت 
است و مستندساز بازگوکننده واقعیت ها و پیشقدم در 

ثبت اتفاقات تاریخی است.
زارعیان با بیان اینکه شیوع ویروس کووید ۱۹ رویداد 
بی نظیری است که دامن کل جهان را گرفته است، 
می افزاید: به هر حال در مقطعی از تاریخ هستیم که 
تقریباً نظیر نداشته و لازم است که مستندسازان این 
برهــه را ثبت کنند، چراکه درس های خیلی بزرگی 
داشته است. من می خواستم از طریق نزدیک شدن 
به این موقعیت ها این درس ها و مفاهیمی که خودم 
به دنبالش هستم، بازنمایی کنم در واقع رفتاری که 
مردم در قبال این شرایط دارند همان لحظه تاریخی 
است که می تواند ما را به حقیقت زندگی نزدیک کند.

به دنبال کشف داستان های روایت نشده#
زارعیان می گوید: کشــور ما هم مانند بســیاری از 
کشــورهای جهان درگیر این ویروس شــده و نوع 
رفتار و مواجهه مردم با این بیماری و واکنش هایشان 
نســبت به مثبت یا منفی شدن تست کرونا یا رفتار 
کادر پزشکی و نیروهای نظامی که زندگی شان با این 
ویروس گره خورده، داســتان هایی را خلق کرده که 
مستندساز به دنبال کشف این قصه ها و ارتباط میان 
آن هاســت. روایت هایی که باید در تاریخ ثبت شوند 
و کار مستندســاز به عنوان دیده بان، ثبت اتفاقات 
تاریخی این بحران اســت. وی خاطرنشان می کند: 
مستندســازانی که درباره این بحران اثر می سازند با 

لحظات نابی مواجه می شوند، با افرادی که خودشان 
را در معــرض خطر مرگ می بینند یا کســانی که 
جانشان را کف دست می گذارند و با آگاهی از شرایط 
خطر، خدمت رســانی می کنند. همه این ها لحظات 
جذابی را می ســازند که به درد روایت کردن و ثبت 
در تاریخ می خورد. این مستندساز اضافه می کند: با 
توجــه به تمام تأکیداتی که برای قرنطینه خانگی و 
حفظ فاصله گذاری اجتماعی می شد برایم جالب بود 
که چرا بعضی افراد رعایت نمی کنند یا نســبت به 
هشدارها بی توجه هستند، اما زمانی که تست کرونای 
آن ها مثبت می شــود، واکنش های عجیبی دارند و 
خودشان را به شدت سرزنش می کنند، به نظرم این 
قصه ها و تصمیم گیری افراد در شرایط بحرانی برای 
همه ما آموزنده اســت و درس های بسیاری از لحاظ  
توصیه های دینی، جامعه شناسی و روان شناسی دارد. 

سربازان دوربین به  دست#
امیر داسارگر، کارگردان فیلم کوتاه »ماسک« نیز با 
اشــاره به ضرورت تولیدات تصویری در دوران کرونا 
از فیلم   کوتاه گرفته تا مستند و داستانی، می گوید: 
وقتی مسئله ای تمام شئون جامعه را تحت تأثیر قرار 
می دهد، توجه به آن اهمیت پیدا می کند. اگر بیماری 
کرونا را به مثابه حالت فوق العاده و شرایط جنگی در 
نظر بگیرید، سربازانی در این معرکه حضور دارند که 
هرکدام خدمتی می کنند، عده ای از سربازان، عرصه 
ایثار و حماســه ای که در این شرایط نمود می یابد 
را ثبــت می کنند و به اطلاع مردم می رســانند و با 
آگاهی بخشی، کار آن ها را راحت می کنند. از سوی 

دیگر روحیه دادن به سربازان خط مقدم نیز اهمیت 
دارد. پرداختــن به این موضــوع از زوایای مختلف 
اهمیت دارد. وی با بیان اینکه مسئله کرونا، مسئله 
پیچیده ای اســت که تمام شئون زندگی بشریت را 
تحت تأثیر قرار داده، خاطرنشــان می کند: بسیاری 
می گویند جهان پس از کرونا، جهان قبلی نیســت، 
بنابرایــن باید مردم را برای این شــرایط آماده کرد، 
ضمن اینکه ما هم درک درستی از این موضوع نداریم 
که چند ماه آینده دنیا با چه شرایطی روبه رو می شود.

وی ادامه می دهد: زمانی که پیوست فرهنگی درباه 
مسائل ساده تر ضرورت پیدا می کند، مسئله مهمی 
همچون شیوع ویروس کرونا که تمام شئون جهان 
را تحت تأثیر خودش قرار داده است، نیاز به پیوست 
فرهنگی پیدا می کند و باید از زوایای مختلف مورد 
بررســی قرار گیرد تا همه ما همدل و همصدا از این 

معبر تاریخی صعب العبور بگذریم. 

نمادها و نمودهای ایثار#
کارگردان فیلم »منطقه پرواز ممنوع« با بیان اینکه 
مستندسازان بحران در خط مقدم این جبهه حضور 
دارند، خاطرنشان می کند: فارغ از بحث های حرفه ای 
فیلم سازی و مستندسازی، اینجا با نسلی از فیلم سازان 
روبه رو هستیم که نگاه تکلیف محور، مسئله محور و 
دغدغه مند دارند. مستندســاز دوربین را به دســت 
گرفتــه تا ســربزنگاه در معرکه حضــور یابد و چه 
معرکه ای مهم تر از وضعیت فعلی. با نگاه به چند دهه 
اخیر، مسائل ریزودرشتی وجود داشته که بسیاری از 
مردم نسبت به آن بی اطلاع بودند، ولی یک فیلمساز 

یا مستندساز روی آن موضوع کار کرده و موجب شده 
که جریانی در جامعه راه بیفتد. در چنین شرایطی که 
نمادها و نمودهای ایثار و جهاد را به وفور در جامعه 
می بینیم این طیف حضور همیشه در صحنه دارند، 
چون اتفاقی تاریخی در حال رخ دادن است که جهان 

را دستخوش تغییراتی می کند.
وی می گوید: ما درباره نســلی از فیلم سازان انقلاب 
اسلامی صحبت می کنیم که هرجا مسئله و ماجرایی 
وجود داشته، حضور داشته اند و همه این ها به برکت 
انقلاب اســلامی است، چون روحیه جهادی در نسل 
جوان امروز شــکل گرفته که خودشــان را مسئول 
می دانند و به خاطر باور و عقیده شان حاضرند خطر 
کنند.  وی با بیان اینکه در حال حاضر مستندسازان 
حضور پررنگی تری در صحنه دارند، می گوید: وقتی 
در دل بحران قرار داریم، ژانر مســتند بهترین گونه 
ساخت اثر است. باید از یک حادثه عبور کرد تا بتوان 
درباره آن در سینمای داستانی صحبت کرد. در زمینه 
تیزر و فیلم کوتاه هم آثاری ســاخته شده که تعداد 
قابل توجهی بوده و عمدتاً این تیزرها جنبه آموزشی 
داشته یا در مقام قدردانی و تکریم مدافعان سلامت و 

خادمان این عرصه بوده است.

موج جدید تولیدات در راه است#
داســارگر معتقد اســت: 
و  فراگیــری  خاطــر  به 
ادامــه دار بودن این ماجرا 
جدی تری  اتفاقات  حتماً 
در عرصه فیلم ســازی رخ 
خواهــد داد حتی در تراز 
سینمای جهان و تولید فیلم و سریال های سنگین 
و پرهزینــه ای کــه ناظر به زندگــی در جهان پس 
از کروناســت، دور از انتظار نیســت. وی با اشاره به 
فعالیت نهادهای فرهنگی فعال کشورمان در زمینه 
تولیــد آثار فرهنگی، یادآور می شــود: در زمان آغاز 
فراگیری ویروس کرونا، آثاری ناظر به آگاهی بخشی 
و توصیه های پیشــگیرانه تولید و پخش شد. هنوز 
هم برخی از دوســتان مشغول کار هستند تا آثاری 
را به پخش در ماه رمضان برسانند مثلاً آثاری درباره 
مواســات در اولویت تولید قرار دارد، چرا که در ماه 
مبارک یاری رســانی مالی به مستضعفان ضرورت 
بیشتری می یابد. مخاطبان تلویزیون در ماه مبارک 
رمضــان با موج جدیدی از تولیدات فرهنگی با محور 
مهربانــی و مددرســانی در فضای کرونایــی روبه رو 
می شــوند که از تولیدات نهادهای فرهنگی انقلابی 
همچون سازمان اوج، مدرسه عمار و حوزه هنری است، 

نهادهایی که همیشه وسط میدان بوده و هستند.

مهر: فریده ســپاه منصور بازیگر نقش »مه لقا خانم« 
در فصل اول ســریال »نون.خ« از دلایل غیبت خود 
در فصــل دوم این ســریال و همچنین تجربه ایفای 

نقش های کردی در کارنامه اش سخن گفت.
»مه لقا خانم!«؛ این پاســخ خیلی از پرسش هایی بود 
که در این فصل از ســریال »نون.خ« وسط بحث های 
جدی و تحلیلی و زلزله و رویدادها مطرح می شــد و 
همه روســتا همزبان یک اسم را می آوردند! مه لقایی 
که شــب اول مراســم ختم و یادبودش برگزار شد تا 
بدانیم در این فصل غایب اســت، ولی گویی این بار 
از هر زنده ای زنده تر بود و این گونه مادرزن نورالدین 
در سریال اگرچه از دنیا رفته بود، اما بارها و بارها در 
سریال از او یاد شد و حتی بیش از کاراکترهای دیگر 

در ذهن مخاطب جا باز کرد.
فریده سپاه منصور در پاسخ به اینکه چرا در این فصل 
از سریال حضور نداشته، گفت: شاید به این دلیل که 
در فصل قبل از من درباره کار در شهرستان پرسیده 
بودند و من گفتم نمی توانم به شهرستان بروم. کار در 
شهرســتان برای من خیلی سخت است و من سنم 
برای آن مناســب نیست. وی در ادامه با شوخی بیان 
کرد: شاید هم دلیلش این بود که من در میان آن ها 
که همه از کردهای شهرســتان ها بودند، کرد تقلبی 
بودم! ولی شرایط کار در شهرستان خیلی سخت است 
به خصوص کار در کرمانشــاه که هوای سردی دارد و 
من اکنون ۷۳ ساله هستم. کار را هم باید جدی گرفت 
و نمی توان توقع داشــت که مثلًا همه با یک نفر در 

شهرستان همکاری کنند. در کل با مناطق سردسیر 
مشــکل دارم و خاطرم می آید چند سال پیش برای 

پروژه ای به شهرستان رفته بودیم و بیمار شدم.
بازیگر نقش مه لقا خانم در »نون.خ« که در این فصل و 
در قسمت اول برای او یادبود و ختم گرفته شد، درباره 
اینکه چقدر این فصل از ســریال را دوســت داشته، 
گفت: هر شب سریال را می دیدم و قسمت اول برایم 
خیلی جالب بود، حتی فکر می کنم یادبود و ختمی 
که برای من گرفتند از یادبودی که برای باباپنجعلی 

در »پایتخت ۶« گرفته شد، جالب تر بود!
وی که اولین بار در فیلم ســینمایی »مهمان مامان« 
نقش یک زن کرد را بازی کرده بود با مقایسه آن نقش 
با مه لقا خانم »نــون.خ«، گفت: من آنجا بین عده ای 

فارس، نقش یک کرد را بازی کردم و اینجا بین یک 
عده کرد بودم و شــاید تقلبی بودنم بیشتر به چشم 

آمد! )می خندد(
وی دربــاره اینکــه چقدر علاقه دارد ســریال هایی 
مثل »پایتخت« یا »نــون.خ« که وجوه قومیتی در 
آن ها پررنگ اســت ببیند، گفت: »نــون.خ« از دل 
ســازندگانش برآمد و به همین دلیــل هم مردم با 
آن رابطه برقرار کردند. سریال هایی که قومیت ها در 
آن ها حضور دارند برای همگان جذاب اســت، خود 
من مثلًا دوست دارم بدانم در یزد مردم چه مناسکی 
دارند یا بلوچ ها چطور زندگی می کنند. این قومیت ها 
را باید جدی بگیریم چــون ایران فقط به تهرانی ها 

تعلق ندارد.

فریده سپاه منصور بازیگر نقش 
»مه لقا خانم« در »نون.خ«:

 ختمم جالب تر
 از باباپنجعلی بود!

چهره خبر

سینماسینما

کرونا به سرویس های VOD کمک کرده است

»سینمای آنلاین« یک پروژه ملی است
رونق اکران اینترنتی به ضرر بعضی هاست

حجم عجیب دانلود غیرقانونی »خروج«
سیما و ســینما: رئیس انجمن صنفی VOD معتقد 
است که شــیوع کرونا موجب رشــد کاربران فعال در 
VOD و همچنین کاهش هزینه تبلیغ شــده، بنابراین 

کاربران جدیدی به این سرویس ها اضافه شده اند.
رئیــس انجمــن صنفــی VOD در برنامه »ســینما 
معیار« رادیو گفت وگو عنوان کرد: بعد از شــیوع کرونا 
ســرویس های VOD رشــد خیلی خوبی داشتند. این 
رشد در چند سطح اتفاق افتاد. یکی اینکه شاخصه های 
کاربران فعال را بیشــتر کردنــد. کاربرانی بودند که به 
فرض اگر در ماه ســه فیلم نــگاه می کردند اکنون ۱۵ 
فیلم نگاه می کنند. در واقع تعداد کاربران فعال رشــد 

کرده است.
وی ادامــه داد: از طرفــی دیگر به خاطــر اینکه مردم 
ارتباط مستقیمی با گوشــی های خود داشتند، هزینه 
تبلیغات به شــدت کم شــد ،بنابراین کاربر جدید نیز 

اضافه شده است.
صــراف عنوان کــرد: بنابراین شــیوع بیمــاری کرونا 
فرصتی را به وجود آورد که مردم در خانه ها باشــند و 
این خانه بودن مصــرف کاربران را در فضای VOD به 
شــدت افزایش داد. این اتفاق در ایران هم افتاد و ما در 
ســرویس های VOD ایرانی بین دو تا پنج برابر افزایش 

کاربر و ترافیک داشتیم. 
اکنــون نزدیک 4میلیون یا بیشــتر بــه کاربر فعال در 
حوزه VOD رســیده ایم. کرونا با همه مصائبی که برای 
 دنیا داشته به ســرویس های VOD خیلی کمک کرده 

است.

سینمای آنلاین فقط یک موضوع تجاری نیست#
وی در رادیــو گفت وگو درباره کاربر فعــال، گفت: در 
ســرویس های VOD  قبل از کرونا بــه کاربری گفته 
می شد که در ماه و در سرویس حداقل سه فیلم ببیند. 
امروز که ایــن اتفاق افتاده در ســرویس های مختلف 
مبتنی بر رویکردهایشــان  از هشــت فیلم تا ۲۵ فیلم 
افزایش پیدا کرده است. به همین جهت مصرف ترافیک 
نیز در ایران افزایش داشــته و همه سرویس دهندگان 

اینترنت در کشور تقریباً به نهایت حد خود رسیده اند.
رئیس انجمــن صنفی VOD  خاطرنشــان کرد: البته 
این ترافیک فقط مختص VOD نیســت. اینستاگرام و 
ســرویس های خارجی نیز به همین میزان افزایش پیدا 

کردند ولی اثرش را روی VOD گذاشته است.
صراف دربــاره اکران اولین فیلم ســینمایی به صورت 
آنلایــن نیز تصریــح کرد: در ایران حدود ۶۰۰ ســالن 
ســینما داریم ولی در دنیا فقط یک شرکت آمریکایی  
8هزار ســالن دارد. در ترکیه تقریبــاً نزدیک به هزار و 
چند ســالن وجود دارد، اما کرونا موجب شد همه این 
سالن ها تعطیل شوند و همه دنیا به این فکر بیفتند که 
وارد پخش آنلاین شــوند. البته اتفــاق جدیدی نبود و 
قبلا هم نت فیلیکس فیلم هایی را که می ساختند اکران 

می کرد.
وی معتقد اســت: وقتی درباره مفهوم سینمای آنلاین 
حــرف می زنیم یک پروژه ملی اســت دلیلش هم این 
اســت که اگر من بــه عنوان یک ســرویس فیلمی را 
اکــرانِ آنلاین کنم هر اتفاقی کــه برای آن فیلم بیفتد 

مسئولیتش با من است. 
مــا از طرف انجمن VOD طرحــی را به آقای انتظامی 
دادیم که این کار قابل انجام اســت، ولی شرایطی لازم 
دارد یعنی این کار به یک ســتاد واکنش ســریع لازم 
دارد بــه طوری که یک نماینــده از قوه قضائیه، وزارت 
ارتباطات، وزارت ارشاد و صنوف سینمایی در آن ستاد 
باشند تا وقتی اکران شروع می شود هماهنگی های لازم 
انجام شده باشد یا اگر سایتی این فیلم را استفاده کرد 

ظرف کمتر از نیم ساعت فیلتر شود.
صراف تأکید کرد: وقتی درباره مفهوم ســینمای آنلاین 
حــرف می زنیم یک موضوع تجاری نیســت که من به 
عنوان ســرویس دهنده انجامش دهم. نیاز به یکســری 
هماهنگی دارد چون سرمایه های فرهنگی کشور است 

و ریسک بالایی هم دارد.

فارس: مشاور رسانه ای فیلم سینمایی »خروج« معتقد است: 
این حجم از دانلود غیرقانونی فیلم »خروج« عجیب است چون 
به هر حال رونق گرفتن اکران اینترنتی در این کشور به ضرر 

منافع بعضی هاست.
»محمد ذوقی« مدیر سابق روابط عمومی مؤسسه اوج و مشاور 
رسانه ای فیلم سینمایی »خروج« در خصوص اکران اینترنتی 
فیلم »خروج« در برنامه »سینمامعیار« رادیو گفت وگو تصریح 
کرد: ابتدا به بعضی از کســانی که متولی برخی از VODها و 
پلتفرم ها هستند و همچنین به برخی از بزرگوارانی که در این 
حوزه مسئولیت سیاست گذاری دارند می گویم ساعت خواب. 
یعنی وقتی کشور ما دچار ویروس کرونا شد و سینماهای کشور 
از دوم اسفند تعطیل شدند ما از اواخر اسفند به این فکر افتادیم 

که چه باید کرد.
وی افزود: ما یعنی کســی که صاحب فیلم است. جالب است 
وقتی این اتفاق افتاده و ما حدود ســه، چهار هفته مقدماتش 
را فراهم کردیم و مقدمات یعنی گفت و گو با وزارت ارشــاد و 
اجازه از آن، یعنی هماهنگی با مجموعه هایی مثل دادستانی و 
فتا و آماده کردن برخی از زیرساخت ها، برخی یادشان افتاده 
که باید یک کاری می شده و این کاری که شروع شده چرا این 

شکلی بوده است.
مدیر روابط عمومی ســازمان هنری رســانه ای اوج در رادیو 
گفت وگو خاطرنشان کرد: دوســتان از انحصار در این زمینه 
حرف می زنند. چند درصد از مخاطب در عرصه اکران اینترنتی 
و VODهــا در این دو VOD هســتند که فیلم روی آن قرار 
گرفته اســت. فرض کنید صاحب فیلم هســتید و فیلمتان 
می خواهد پخش شــود و برای اولین بار فرایندی را در کشور 
تجربــه کنید، چه کار می کنید، حتماً می روید با VODهایی 
مذاکره می کنید که بیشترین سهم را از بازار و مخاطب دارند. 
فیلیمو و نماوا هیچ صنمی با ما ندارند و با همین منطقی که 

گفتم با آن ها مذاکره کردیم.
ذوقی افزود: ۷۰، 8۰ درصد مخاطبان در عرصه VOD، این دو 
پلتفرم هستند. آیا تقصیر ماست که VODهای دیگر از بازار 

سهم کمی دارند؟
وی همچنین اظهار کرد: این اتفاق جدید است یعنی افتخار 
می کنیم که سازمان اوج و فیلم »خروج« آقای حاتمی کیا در 
این عرصه نیز پیشگام شده است. پیشگام شدن یعنی فیلم های 
دوم، سوم و دهمی که می خواهند اکران اینترنتی انجام دهند 
حتماً یکســری از معضلات ما را ندارند، چون اکنون می شود 
مصداق اکران اینترنتی فیلم »خروج« را مطالعه کرد و خلأ های 

قانون گذاری، نظارتی و مشکلات کار را کشف کرد.
وی گفت: هماهنگی VODها با رگولاتور بالای سرشان یکی 
دو هفته طول کشید و امروز موضوع حل شده است. در همین 
روزها شــاهد اخباری که در این مقوله منتشر خواهیم کرد 
خواهید بود و به تبع آن تبلیغات تلویزیونی هم انجام خواهد 

شد.
ذوقی در خصوص نسخه غیرقانونی فیلم که به سرعت در فضای 
مجازی پخش شد نیز بیان کرد: قبل از آغاز اکران اینترنتی، 
اقداماتی در این زمینه انجام دادیم. با مجموعه های قانونی که 
می توانند به این موضوع ورود کنند گفت وگو کرده بودیم تا با 
اکران غیرقانونی برخورد کنند. با VODهایی که پخش کننده 
این فیلم هستند نیز صحبت کردیم و نامه نگاری هایی با یوتیوب 
انجام شــده بود که جلو پخش این فیلــم را در برخی از این 
پلتفرم ها بگیرند. ظاهراً با یکسری از شبکه های ماهواره ای نیز 
رایزنی شده بود تا به صورت غیرقانونی فیلم را پخش نکنند. با 
همه اقداماتی که انجام شده بود این وضعی بود که شاهدش 

بودیم.
مدیر روابط عمومی سازمان هنری رسانه ای اوج معتقد است: 
این حد از دانلود غیرقانونی در فضای اینترنت عجیب است. به 
هر حال آغاز و رونق گرفتن اکران اینترنتی در این کشــور به 
ضرر منافع بعضی هاست. من فکر می کنم آن دسته از دوستان 
بیکار ننشسته اند و چه در فضای اینترنتی و چه در فضای واقعی 

به این پدیده ضریب دادند.
ذوقی در پایان خاطرنشان کرد: با مواجهه با دانلود غیرقانونی در 
ایران چه کار می توانیم کنیم؟ یک کار رفتارهای قانون گذاری، 
نظارت و برخوردهای ســلبی است، اما اتفاق دیگر که از همه 
مهم تر است مقوله ای به اسم فرهنگ مردم است. مردم ما باید 

متوجه باشند که به صورت قانونی باید فیلم را تهیه کنند.

با نسلی از فیلم سازان دغدغه مند روبه رو هستیم

مستندسازان در خط مقدم بحران کرونا
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